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Fagyosszentek előtti szomba-
ton, azaz május 09-én kereke-
dett fel a Nagycsaládosok Szar-
vasi Egyesülete, hogy tagja-
it és főképpen a jövőt formáló 
fi atalokat kivigye a Körös-Ma-
ros Nemzeti Park Körösvölgyi 
Látogatóközpontjában látha-
tó legújabb kiállítás megtekin-
tésére. A JÉGKORSZAK cím, 
mellyel az időszakos kiállítást 
ellátták, igen ígéretesen hang-
zik, földtörténeti szempontból 
is találó. A bejáratnál lévő hó-
esésen túljutva máris kihalt ős-
állatok preparátumai néztek a 
ma emberével és azok kíván-
csi gyerekeivel farkasszemet. A 
gyapjas orrszarvú és a pézsma-
tulok  kültakarója arról árulko-
dik, hogy nem tréfa dolog, va-
lóban kellett a hosszú szőrzet a 
túléléshez. A bemutatóterembe 
érve újabb és újabb érdekessé-
gek villanyozták fel látványuk-
kal a 19 főnyi érdeklődőt, akik 
között az óvodás korútól a fel-
nőttig minden korcsoport kép-

Jeges  szombat
viseltette magát. Jesszus! Az 
ajtóval szemben egy borjú mé-

retű kardfogú tigris vicsorgott, 
mögötte egy sunyi hiéna. A hát-
só sarokban egy bébi mamutka 
lógatta ormányát, néhai édes-
anyja hatalmas maradványai 
felett búslakodva. Micsoda vi-

lág lehetett! Az 
egyik tájékoztató 
táblán az is olvas-
ható, hogy éltek 
még  mamutok a 
Földön, amikor az 
egyiptomi pirami-
sokat építették. A 
számítógép keze-
lésben jártas fi ata-
lok gyorsan lenyo-
mozták az interak-
tív térképen, hol 
éltek még mamu-
tok, illetve hol ta-
láltak róluk árul-
kodó maradvá-
nyokat. Egy másik 
térképen fenyőfaj-
ták villóztak, mö-
götte jegesmedve 
koponya és egyéb 
gerinces álla-
tok maradványai. 
Hasznos tudniva-
lóval szolgált az a 

le ve tített kisfi lm is, amiből ki-
derült, ha a Föld történelmét 
24 órának vesszük, akkor az 
utolsó 20 másodperben, azaz 
23:59:40-től jelent meg boly-
gókon az ember. Ezalatt a rö-
vidke idő alatt felmelegedések 
és lehűlések követték egymást, 
minden környezetváltozás-
nak megvolt a maga következ-
ménye. Manapság is egy ilyen 
melegedési perióduson me-
gyünk át, csak ez fokozottabb, 
mint eddig bármikor, ezért nem 
mindegy, hogy milyen energiát 
használunk, vizeinkre, erőink-
re miként vigyázunk, hiszen 
mai cselekedeteink a jövőnkké 
válnak. Ezt tanulták gyermeke-
ink a Magyar Természettudo-
mányi Múzeum Szarvasra ki-
helyezett kiállításán, majd sé-
tát tettek a tanösvényen, ahol 
gyógynövények, akácvirágok, 
sárga mocsári íriszek, vadka-
csák, ifjú és vén tölgyek bíznak 
abban, hogy ezek a fi atalok tud-
nak és akarnak tenni a globális 
felmelegedés ellen, hiszen ezen 
a jeges szombaton erről szólt 
mindent.

- Maya -
130 ezer évvel ezelőtti környezetbe 

csöppent bele a mai ember

Május 23-án tartotta az Öreg-
diákok Baráti Köre évi közgyű-
lést a Vajda Péter Gimnázium-
ban (Intézményegységben). 
Vers és ének – az iskola díja-
kat nyert tanulói adták elő – kö-
szöntötte a résztvevőket. 

Rágyanszky István elnök 
rendhagyó módon kezdte az 
ülést: bejelentette, hogy Lóránt 
János Demeter (Munkácsy- és 
több más díjas) festőművész, az 
iskola egykori diákja (1952–56) 
a Túlakörös c. festményét örök 
letétbe helyezte az iskolában. 

Az utóbbi évek szokása sze-
rint egy régi diák számolt be 
az egykori iskolai élményeiről. 
Sztrehovszki Zsuzsa 1951-ben 
érettségizett, később a gimná-
zium tanára majd könyvtárosa 
volt. Gimnáziumi éveit a vál-
tozások korának nevezte, hi-
szen ő még a nyolcévfolyamos 
gimnáziumba iratkozott be, és 
egyik napról a másikra lett he-
tedikesből harmadikos diák; 
egyházi iskolában kezdte a kö-
zépiskolát, államiban fejez-
te be. Legmeglepőbb közlése, 
hogy egy ideig nem a Vajda Pé-
ter Gimnázium, hanem az Ál-
lami Általános Gimnázium ta-
nulója volt, mert valamilyen 
okból a fordulat éve (1948) után 
nem volt elég „pártszerű” Vajda 
Péter alakja és neve, ezért egy 

időre megváltozott az iskola el-
nevezése. Mai szemmel nézve 
a legfurcsább a lányok „her-
metikus” elzárása a világtól: a 
szüneteket az ún. lányszobában 
kellett tölteniük (ketten voltak 
az osztályban), még az ablak-
hoz sem mehettek, mert onnan 
éppen a gazdász fi úkra láthat-
tak (volna). 

Sorra vette tanárait: minden-
kiről volt néhány jó szava.

Ezután az időközben meg-
érkezett Babák Mihály polgár-
mester kért szót, hogy – mint 
kijelentette – első kézből tájé-
koztassa az öregdiákokat és a 
jelenlévő, aktív tanárként dol-
gozó szervezőket a közelmúlt 
szerkezeti változásai után is-
mét változás előtt álló intéz-
mény sorsáról. Tájékoztatójá-
nak lényege: a szakképzést le-
választják a Vajdáról, és önál-
ló regionális intézmény (diszk) 
lesz. A Vajda visszakapja önál-

lóságát, csak gimnáziumi okta-
tás folyik majd az iskolában; és 
teret kell adni az egyházi okta-
tásnak is, mert igény van rá. (A 
Benka akart gimnáziumi osz-
tályt indítani). A jövő felada-
ta: ismét kialakítani a „konzer-
vatív” gimnáziumi oktatást az 
újjá szervezett Vajdában. 

Ez az első olvasatra jó hír el-
lentmondásos fogadtatásara ta-
lált, még könnyeket is kiváltott. 

A Polgármester érve-
lésében kétségbe vonta 
az eddig sikeres szak-
középiskolai oktatás 
jogosultságát, a múlt 
tévelygésének nevezte. 
Elmondta, hogy nem 
tartja megfelelőnek az 
intézményben a nyelv-
oktatás színvonalát. A 
hozzászólók tények-

kel, adatokkal, versenyered-
ményekkel próbálták cáfolni az 
állításokat. Babák Mihály ki-
jelentette, hogy a versenyered-
ményekre való hivatkozás csak 
„takaró”, a hiányosságok elken-
dőzésére való.

Az önállóságtól való félel-
met az magyarázza – mondták 
a hozzászólók –, hogy a diá-
kok szülei, általában gyakorlati 
okokból, inkább a szakoktatás 
felé irányítják gyermekeiket, 
így a gimnázium nem tud majd 

szelektálni. Kevés lesz a gye-
rek, kevés lesz a pénz, mert a 
befolyó, jelentős összegű szak-
képzési hozzájárulás más kasz-
szába folyik. 

A Polgármester azzal zár-
ta a vitát, hogy a változás min-
denképpen megtörténik, mert 
ugyan maradhatna a „vegyes” 
intézmény, de ehhez a szerve-
zeti formához ezentúl nem jár 
állami támogatás. –  Vonzóvá 
kell tenni a gimnáziumot, ki 
kell alakítani sajátos arculatát, 
és akkor lesz elegendő tanuló 
– mondta. 

Az ezt követő, tömör elnöki 
beszámolóban többek között el-
hangzott, hogy nem történt je-
lentős változás a Kör életében. 
Sajnálatos, hogy nem nő a fi ze-
tő tagok létszáma, pedig a tag-
díjakból befolyó összegből tá-
mogatják az Arcképcsarnok 
bővítését, adnak díjakat, és tá-
mogatják a versenyeztetést. 

Tóthné Lipták Erzsébet in-
tézményegység-vezető tájékoz-
tatta a jelenlévőket a tanév ese-
ménydús történéseiről: a ver-
senyeredményekről, a külföldi 
kapcsolatokról, a pályázatok-
ról, a rendezvényekről.

Zárásként Rágyanszki István 
elnök lejáró mandátumát egy 
évvel meghosszabbították. 

A közgyűlést követően a szer-
vezők vendégül látták a Baráti 
Kör jelenlévő tagjait. Borozga-
tással, hangulatos beszélgetés-
sel, emlékidézéssel zárult a ta-
nácskozás. 

Kutas Ferenc

Mosolygós-könnyes találkozó
Az Öregdiákok számadása


